
كند تا محصول نهايي ساخته ش��ود، يعني ما صنايع را به صورت 
متفرق داريم، ولي نيازمند مديريتي هستيم تا اين صنايع را به هم 
وصل كند. در اين مسئله مديريت با سازمان انرژي اتمي است. در 
حال حاضر برنامه نوشته شده، نقشه راه نهايي شده و مقدار زيادي 
هم به جلو رفته ايم، يعني با تعدادي از صنايعي كه ظرفيت دارند، 
صحبت شده است. در نتيجه اين اقدام، ساخت نيروگاه دارخوين 

كاملًا ايراني در حال انجام است. 
 در برنامه تدوين شده سال1400 چه هدف گذاري ای 

در زمينه توليد برق هسته اي انجام شده است؟
بحث 10 هزارمگاوات به اضافه 3 هزارمگاوات در س��ند تهيه شده 
توسط سازمان انرژي اتمي ديده شده است. با فرمايش رهبر معظم 
انقلاب بايد اين هدف گذاري را به 20 هزارمگاوات برسانيم. لازمه 
اين امر همكاري بخش هاي مختلف مثل مجلس، دولت و نهادهاي 
مرتبط اس��ت، كما اينكه اين 10 هزارمگاوات هم در سند بودجه 
ديده شده است. اجازه هاي اقدام در اين زمينه به سازمان داده شده 

است كه از راه هاي مختلف نظير فاينانس )تأمين مالي( داخلي و 
خارجي و از محل صرفه جويي نفت، منابع اختصاص داده شود. اگر 
همين منابع نفت به دست ما برس��د، يعني حدود 5 ميليارد دلار 
بايد به دست ما مي رسيد، اگر اين مبلغ را داشته باشيم، به سرعت 

نيروگاه هاي ديگري را هم مي سازيم. 
 موانع موجود در مقابل تحقق هدف گذاري كش�ور 

براي توليد 20 هزارمگاوات برق هسته اي چيست؟
 اگر كشوري تحريم نداشته باشد درخواس��ت مناقصه بين المللي 
مي كند تا هر كشور و ش��ركتي كه بخواهد در آنجا نيروگاه بسازد. 
تأمين كنندگان مالي بين المللي براي اين كار هم شوق دارند، چون 
سود مالي مي برند، بنابراين شما در اين مقطع پول و تكنولوژي ای 
هم لازم نداريد. اين رويه براي كشوري است كه مشكلات تحريمي 
نداشته باشد. وقتي شما با مشكلات تحريمي مواجه هستيد، يعني 
تأمين كننده مالي هم از خارج وارد كشور نمي شود. شركت خارجي 
هم بنا به ملاحظات سياس��ي همكاري نمي كند، پس ش��ما هم با 

مشكلات مالي و هم تكنولوژيكي مواجه خواهيد شد، چون در دنيا 
بر اساس بودجه عادي كشور شروع به ساخت نيروگاه هاي هسته اي 
نمي كنند. مثل اين مي ماند كه ش��ما براي خريد خانه روي حقوق 
ماهانه خود حساب كنيد. پس ما دو راه داريم؛ يك راه اين است كه 
فضاي بين المللي باز شود. يك راه اين است كه از ظرفيت و امكانات 
داخلي استفاده كنيم. خب طبيعتاً هر دوي اينها مي تواند همزمان 
انجام شود، يعني هم ما به دنبال رفع موانع بين المللي باشيم و هم 
تلاش كنيم ظرفيت هاي داخلي را فعال كنيم. در حال حاضر ظرفيت 
صنعتي ما ظرفيت خوبي است، ولي ببينيد مثلًا اگر بخش خارجي 
هم به ايران مي آمد، شركت خارجي بسياري از تجهيزات را هم خود 
نمي ساخت بلكه به صنايع داخلي سفارش مي داد، چون ارزان تر تمام 
مي شود. اين موضوع براي نيروگاه هاي 2 و 3 بوشهر در حال انجام 
اس��ت، اگر بتوانيم بخش خصوصي را فعال كنيم. بخش خصوصي 
انگيزه براي س��رمايه گذاري دارد، ولي بايد سودآوري داشته باشد. 
مادامي كه ما برق را با قيمت يارانه اي مي فروشيم، نبايد انتظار داشته 

رهب��ر معظم انق��لاب هفته گذش��ته در ديدار دانش��مندان، 
متخصصان، كارشناسان و مس��ئولان صنعت هسته اي كشور 
در بخشي از بيانات ش��ان، در تبيين ظرفيت بزرگي كه انرژي 
هسته اي مي تواند براي كشور ايجاد كند، به موضوع توليد برق 
هسته اي پرداختند و اينكه چند سال پيش اعلام كرده بودند 
كش��ور به توليد 20هزارمگاوات برق هسته اي نياز دارد و بايد 
براي آن هدف گذاري كرد. با مراجعه به آرشيو بيانات معظم له 
مشخص شد، اين مهم 13دي ماه1386و در ديدار دانشجويان 

دانشگاه های استان يزد مورد تأكيد قرار گرفته است. 
اكنون كه پيش��رفت هاي خيره كننده صنعت هسته اي كشور 
را در حوزه هاي مختلف علمي، پزش��كي، كشاورزي، صنعتي 
و جه��ات ديگر پ��س از حدود 16س��ال مش��اهده مي كنيم، 
درمي يابيم اصحاب »ما نمي توانيم« چگونه در مسير هسته اي 
ش��دن ايران از همان روزهاي ابتدايي سنگ اندازي مي كردند 
و اكن��ون در چه نقط��ه اي از اي��ن صنعت پ��اك و صلح آميز 

ايستاده ايم. 
رهبر معظم انقلاب در آن ديدار مي فرمايند: »در داخل كشور 
خودمان جنجال راه انداختند كه آقا انرژی هس��ته ای هزينه 
بدون سود است، چرا داريد اين كار را مي كنيد؟ حالا تبليغات 
جهانى كه اين مسئله را كاملًا دنبال مي كرد و هنوز هم مي كند، 
اما در داخل كش��ور خودمان از اولى كه اين مسئله هسته ای 

مطرح شد، از پنج ،ش��ش سال قبل 
از اين تا حالا مرتباً اين مطلب 
را گفته اند و تك��رار كرده اند، 

حتى عده ای نامه نوشتند 
و گفتند آقا ما فيزيكدانيم، 

اينكه مي گويند ما توانسته ايم دستگاه های سانتريفيوژ را راه 
بيندازيم، اصلًا واقعيت ندارد! به قدری قرص اين را گفتند كه ما 
مجبور شديم افرادی را بفرستيم و بگوييم بروند بازرسى كنند، 
درست ببينند، نكند كه همينى كه اينها مي گويند، باشد. اين، 
مال پنج،شش سال قبل است. رفتند، آمدند گفتند نه آقا! كار، 
بسيار خوب، صحيح، علمى و محكم دارد انجام مي گيرد. اول 
گفتند نمي شود، نمي توانيم، بعد كه ديدند توانستيم، گفتند 
آقا اين هزينه ای است كه س��ود ندارد، فايده ای ندارد. بنده در 
سخنرانى عمومى عيد نوروز سال گذش��ته مفصل درباره اين 
صحبت كردم و نمي خواهم تكرار كنم. چطور فايده ای ندارد؟ ما 
برای 20سال ديگر حداقل بايستى 20هزارمگاوات برق از انرژی 
هسته ای به دست بياوريم. برآوردی كه برای مصرف انرژی در 
كشور و توليد برقِ مورد نياز كرده اند، حداقل 20هزارمگاوات 
بايد از طريق انرژی هسته ای باشد، والا ما بايد برق را از ديگران 
گدايى كنيم يا اگر نتوانس��تيم گدايى كنيم يا ننگ مان آمد يا 
به ما ندادند، از خير چيزهايى كه با نيروی برق مي چرخد، بايد 
بگذريم؛ از كارخانه، از توليد، از بسياری از ابزارهای پيشرفت. 
خب، ما كِى شروع كنيم تا بتوانيم 20هزارمگاوات را 20سال 
ديگر به دست بياوريم؟ الان اگر دير هم نشده باشد، قطعاً زود 
نيست. ممكن اس��ت دير هم شده باش��د. ببينيد چه مغالطه 
عجيبى اس��ت كه »آقا احتي��اج نداريم«! يا مي گويند: ش��ما 
نيروگاه هس��ته ای كه نمي توانيد بس��ازيد، اين اورانيوم های 
غنى شده س��ه چهاردرصد 

را برای چه مي خواهي��د؟ باز بحث »نمي توانيد« اس��ت. چرا 
نمي توانيم؟ ملتى كه بدون كمك و بدون اس��تاد توانست يك 
چنين مراكز عظيم غنى س��ازی را به وجود بياورد، چرا نتواند 
نيروگاه بسازد؟ بايد بتوانيم. چرا نتوانيم؟ يك روزی مي گفتند: 
ش��ما نمي توانيد نيروگاه بخاری هم بس��ازيد. من يادم هست 
دوره رياست جمهوری خود من بود، نيروگاهى بود كه در زمان 
رژيم گذشته شروع ش��ده بود، نصفه كاره مانده بود. مى آمدند 
مي رفتند تا دلال های بين المللى از يك كشوری بيايند آن را 
درس��ت كنند. بعضى ها هم مي گفتند ما در داخل مي توانيم 
درست كنيم. ما چند نفر از مس��ئولان مرتبط با اين مسائل را 
در دفتر رياست جمهوری خواستيم- چند تا از رؤسای كشور 
را- نخس��ت وزير و ديگران را هم دعوت كرديم تا بحث كنيم. 
اينها آمدند، گفتند: آقا امكان ن��دارد كه ما بتوانيم آن نيروگاه 
را - كه نزديك تهران هم هست- به آخر برسانيم و افتتاح كنيم. 
اين، قضاوت آنها بود. گفتند: اصلًا امكان ندارد، حتماً بايستى 
خارجى بيايد. ما خارجى را نياورديم، متخصص داخلى رفت آن 
را كامل كرد، درست هم كرد، الان هم سال هاست كه دارد برق 

مي دهد و از توليد او دارد كشور استفاده مي كند.«
اگرچه توليد آن 20هزارمگاوات برق مورد انتظار رهبر معظم 
انقلاب اس��لامي به دلايل فراوان تاكنون قابليت اجرايي پيدا 
نكرده اس��ت، اما بدون تردي��د، پيش��رفت هاي خيره كننده 
اين صنعت كه در چند س��ال اخير در پرت��و اراده و عزم جوان 
متخصص ايراني و اصحاب »ما مي توانيم« حاصل شده است، 
ترديدي باقي نگذاشته است كه مطالبه رهبر معظم انقلاب در 

توليد 20هزارمگاوات برق هسته اي دور از دسترس نيست. 

سخنگوي سازمان انرژي اتمي در گفت وگوي تفصيلي با »جوان«: 

چون نفت داریم باید سراغ انرژی هسته ای برویم

رضا  دهشيری / جوان

رهبر معظم انقاب اس�امي روز 

جعفر برزگر
  گفت وگو

يك شنبه، 21 خردادماه جاري پس 
از بازديد از نمايشگاه دستاوردهاي 
صنعت هسته اي در حسينيه امام خميني، در جمع مسئولان و 
دانشمندان هسته اي كشور نكات مهمي را بيان كردند كه يكي 
از اين موارد ضرورت توليد 20 هزارمگاوات برق هسته اي است. 
همچنين ايشان حفظ زيرساخت هاي صنعت هسته اي كشور در 
هر توافقي و بدعهد ي هاي آژانس در قبال صنعت هسته اي ايران 
را هم مورد اش�اره قرار دادند. در گفت وگوی تفصيلي با بهروز 
كمالوندي، س�خنگوي س�ازمان انرژي اتمي ايران و ديپلمات 
باسابقه كش�ور، الزامات و موانع موجود در رس�يدن به توليد 
20 هزارم�گاوات ب�رق هس�ته اي در كش�ور و م�واردي از 
بدعهدي هاي آژانس بين المللي انرژي اتمي و زيرساخت هايي 
را كه بايد حفظ ش�ود، مورد بررس�ي و پرس�ش ق�رار داديم. 

    
 در حال حاضر كشور از لحاظ توليد برق هسته اي در چه 

وضعيتي قرار دارد؟
فرمايشات مقام معظم رهبري براي مجموعه همكاران ما در سازمان 
ان��رژي اتمي ايران بس��يار دلگرم كننده ب��ود. بيانات ايش��ان انگيزه 
دانشمندان هسته اي و مسئولان كشور را چندين برابر كرد. رهبر معظم 
انقلاب در عين حالي كه رضايت خود را اعلام كردند، انتظاراتي هم از 
صنعت هسته اي كشور، مسئولان و دانشمندان اين عرصه دارند كه در 
اين سخنراني بيان داشتند. يكي از نكاتي كه ايشان اعلام كردند، مسئله 
توليد 20 هزارمگاوات برق هسته اي است. اين امر موضوعي بود كه قبلًا 
هم قانوني در سال1385 براي آن در مجلس تصويب شده است. اين 
قانون سازمان را موظف كرده اس��ت براي توليد 20 هزارمگاوات برق 
هس��ته اي برنامه ريزي كند. قبل از انقلاب هم مؤسسه »استنفورد« 
تحقيقاتي انجام داده و در نتيجه اين تحقيقات اعلام كرده بود كه ايران 
به 20 هزارمگاوات برق هسته اي نياز دارد. در واقع چهار نرم افزار و مدل 
شناخته شده در دنيا در مورد نيازسنجي كشورها براي برق هسته اي 
وجود دارد كه شما، داده و اطلاعات مربوط به كشور مثل قيمت گاز، 
ميزان مصرف و موارد ديگر را وارد نرم افزار مي كنيد، بعد اين نرم افزارها 
با تجزيه و تحليل داده ها، اعلام مي كنند كشور هدف چه ميزان برق 
هسته اي لازم دارد. هر كدام از اين نرم افزارها كه اطلاعات ايران وارد 
مي شود، نشان مي دهد حداقل بين 8 تا 12 درصد برق كشور بايد اتمي 
باش��د. وقتي الزام را مطرح مي كنيم، به اين دليل است كه در تأمين 
انرژي كشور تنوع ايجاد مي كند، در واقع تأمين مطمئن و پايدار انرژي 
صورت مي گيرد. بالاخره انرژي مثل خون و نياز فوري جوامع است و 

نمي توان فقط به نفت متكي شد. 
 در حال حاضر چه ميزان از برق كشور  هسته اي است؟

در حال حاضر مقدار كمي از برق توليدي در كش��ور برق اتمي اس��ت، 
چون ما فعلًا هزارمگاوات برق هسته اي به صورت فعال در مدار داريم، 
اين در حالي است كه ظرفيت اسمي كشور حدود 70 هزارمگاوات است، 
البته پيك يا اوج مصرف ما هيچ وقت به 50 هزار مگا وات هم نرس��يده 
 است. ظرفيت اسمي به اين معناست كه مثلًا در سدها ميزاني از ظرفيت 
توليد برق پيش بيني شده اما چون بارندگي به اندازه كافي نيست، هيچ 
وقت آن ميزان برق توليد نمي شود يا مثلًا نير وگاه هاي بادي كه به دليل 
نبود باد كافي، برق پيش بيني ش��ده را توليد نمي كنند. در حال حاضر 
نياز روز كشور كه استفاده هم مي ش��ود حدود 50 هزارمگاوات است. 
اگر ما 10 درصد اين ميزان را هم در نظر بگيريم و وسط عدد 8 تا 12 را 
معيار بگيريم، يعني حداقل بايد 5 هزارمگاوات از برق كشور اتمي باشد. 
سؤال اين است كه چرا اين اتفاق رخ نداده است. قبل از انقلاب غربي ها 
مي خواستند اين ميزان را در كش��ور ايجاد كنند تا نفت ما آزاد شود و 
بتوانند آن  را براي صنايع مختلف خود از جمله صنايع پتروشيمي مورد 
استفاده قرار دهند، ولي بعد از انقلاب به اين نتيجه رسيدند كه صنعت 
هسته اي در ايران نبايد ايجاد شود. از طرف ديگر هم به نفت نياز داشتند، 
بنابراين نفت را از كشورهاي ديگر مثل عربستان و كويت تأمين كردند. 
قبل از انقلاب ميزان نفتي كه ايران صادر مي كرد، بيشتر از اين كشورها 
بود كه بعد از انقلاب غربي ها اين كش��ورها را جايگزين كردند تا نفت 
ايران را از بازار حذف كنند. پس مرحله اول براي توليد برق هسته اي در 
كشور، غربي ها بودند كه بعد از انقلاب كنار رفتند. بعد وارد مرحله جنگ 
شديم كه خب كشور فرصت اين كارها را نداشت. بعد از جنگ شروع به 
فكر كردن و فعاليت در اين زمين��ه كرديم كه اروپايي ها در اين مرحله 
هم همكاري نكردند. ما يك نيروگاه داش��تيم كه زمان شوروي سابق 
صحبت شده بود تا اين كشور به نتيجه برساند. روس ها بعد از فروپاشي 
ش��وروي اعلام آمادگي كردند كه اين نيروگاه را به نتيجه برسانند كه 
خب انگيزه هاي مادي هم داشتند. در نهايت اين نيروگاه بعد از تأخيرات 
طولاني در سال1390 وارد مدار ش��د و ظرفيت كامل آن عملًا از سال 
95 آغاز شده است. راه اندازي نيروگاه بوشهر باعث شده است در مدت 
بعد از راه اندازي، حدود 90 ميليون بشكه نفت صرفه جويي شود. اگر اين 
تعداد را در مبلغ دلار ضرب كنيم، مبلغي حدود 4/5 تا 5ميليارد دلار 
مي شود. حداكثر قيمت نيروگاه بوشهر، بيش از 2/5ميليارد دلار نيست. 
در واقع اين ني��روگاه به اندازه دوبرابر هزينه خود درآمد كس��ب كرده 
است. اين حس��اب و كتاب با قيمت بين المللي نفت است. اگر نيروگاه 
راه اندازي نش��ده بود، مجبور بوديم نفت خود را بسوزانيم تا با آن برق 
توليد كنيم، پس نيروگاه هاي هسته اي كاملًا اقتصادي هستند. حضرت 
آقا هم توصيه كردند براي مردم ابعاد مختلف هسته اي و تأثيري كه اين 
صنعت در ابعاد مختلف زندگي آنها دارد، بيان ش��ود، پس ما به لحاظ 
نيروگاهي در شرايط خوبي قرار نداريم، اما چون طرف خارجي كمكي 
به ما نمي كند، بايد كاملًا بومي اقدامات خ��ود را انجام دهيم. رهبري 
اش��اره اي هم به نيروگاه هاي كوچك داشتند. حضرت آقا خيلي به روز 
صحبت كردند. امروز در دنيا در مورد نيروگاه هاي كوچك خيلي بحث 
است. نيروگاه هاي بزرگ را براي محل هاي خاصي درست مي كنند، اما 
نيروگاه هاي كوچك اينگونه نيست. نيروگاه هاي كوچك مانند اتومبيل 
هستند كه به س��رعت قابل توليد هس��تند، قابل جابه جايي هستند و 
مختصات ديگري هم دارند كه به راحتي قابل مديريت صنعتي هستند. 
مثلًا اگر شما جايي 500مگاوات نياز داشته باشيد، مي توانيد به راحتي 
پنج تا نيروگاه كوچك را در آن منطقه مس��تقر كنيد، يعني زودبازده 
هستند، زود ساخته مي شوند، س��رمايه زيادي هم نمي خواهند، البته 
كشور ما خوشبختانه توانمندي ساخت نيروگاه هاي كوچك و متوسط 
را هم دارد. عملًا وارد اين حوزه هم شده ايم. ان شاءالله نيروگاه دارخوين 

را تمام ايراني مي سازيم. 
 س�ازمان انرژي اتمي چه برنامه ريزي ها و اقداماتي در 
دس�ت انجام دارد تا به هدف گذاري ای كه رهبر معظم 

انقاب بيان كردند، كشورمان دست پيدا كند؟
 سال1400 در س��ازمان انرژي اتمي برنامه 20س��اله تهيه و تدوين 
شد. اين برنامه هفت سند فرعي دارد كه يكي از اين سندها مربوط به 
توسعه نيروگاهي است. اين برنامه نقشه راه و ضميمه هاي مختلفي هم 
دارد. نيروگاه هاي بومي ساز نيازمند به كارگيري ظرفيت مختلف كشور 
در ابعاد گوناگون صنعتي است، بنابراين ظرفيت هاي هسته اي را كه 
در كشور هست بايد درست مديريت كنيم. مثل صنعت اتومبيل است، 
نمي توانيد به يك صنعت اتكا داشته باش��يد و آن صنعت به تنهايي 
خودرو بسازد. مديريتي لازم است تا صنايع گوناگون را به هم وصل 
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باشيم بخش خصوصي وارد اين حوزه شود، چون نيروگاه را مي سازيم، 
بايد سودآوري داشته باش��د چراكه همه مراحل با قيمت بين المللي 
محاسبه مي شود اما برق توليدي را با قيمت يارانه اي مي فروشيم. قيمت 
برق در حال حاضر حدود يك پانزدهم قيمت بين المللي اس��ت. مثل 
قضيه بنزين در كشور است. در اروپا هر ليتر بنزين بالاي دو يورو است، 
يعني ليتري حدود 120 هزار تومان، در كش��ور ما با 120 هزار تومان 
باك ماشين را پر مي كنند. اين اتفاق در برق هم رخ داده است، لذا اگر 
امروز روابط ما با دنيا هم دوباره عادي شود و بخواهند سرمايه گذاري 
كنند، به همين دلايل اقتصادي مايل به سرمايه گذاري نخواهند بود، 
مگر اينكه دولت بخش��ي از برق توليدي را بخرد؛ همان اتفاقي كه در 
تركيه رخ داده و تركيه مجبور شده است به روس ها اعلام كند به مدت 
20سال 70 درصد برق نيروگاه اول و 50 درصد نيروگاه دوم را با قيمت 
بين المللي مي خرند. اينها موانع اقتصادي، مالي، سياسي و تكنولوژيكي 
است. در حال حاضر ما مشكلات را در حوزه تكنولوژيك رفع كرده ايم، 
در مالي هم تا اندازه اي مي شود موانع را رفع كرد. اصلاحاتي هم بايد در 
قوانين انجام شود. در حال حاضر برق انرژي هاي تجديدپذير را دولت 
با قيمت تشويقي خريداري مي كند. نيروگاه هاي تجديدپذير به منظور 
بهره برداري از منابع طبيعي مثل باد و گرما س��اخته مي شوند، منتها 
تفاوت اين نيروگاه ها با نيروگاه هاي هسته اي در اين است كه »بارپايه« 
)LOAD BASE ( نيستند، يعني نمي توانيد روي آن حساب كنيد. 
ممكن است نور خورشيد نباشد يا باد كم شود، اما در مورد نيروگاه هاي 
اتمي اينگونه نيست و اين نيروگاه ها پايدار هستند. برق توليدي صنعت 
هسته اي هم پاك است و آلاينده ندارد. همين نيروگاه بوشهر سالانه 
مانع توليد 7/5 ميليون تن آلاينده مي ش��ود و در مجم��وع از ابتداي 
راه اندازي در سال1390 تاكنون مانع انتشار 56/5ميليون تن آلاينده 

در كشور شده است.
 ممكن اس�ت براي افكار عمومي اين پرسش و ابهام 
ايجاد شود كه ايران داراي نفت و گاز است، چه نيازي 
دارد با صرف هزينه هاي گسترده برق هسته اي توليد 

كنيم؟
اين امر همانند اين نكته است كه برگرديم به زماني كه نفت تازه كشف 
شده و يك عده بگويند ش��ما جنگل داريد و براي سوخت و پخت و پز 
مي توانيد از آن استفاده كنيد و چه نيازي به نفت داريد. در مقابل پاسخ 
اين بود كه چرا من جنگل را بس��وزانم، مي توانم دهها استفاده ديگر از 
جنگل بكنم و نفت را مي سوزانم. براي ما هم مسئله اينگونه است. اگر 
ما به جاي اينكه نفت خود را بسوزانيم در صنايع مختلف استفاده كنيم، 
بهتر اس��ت يا اينكه فقط اين ماده خام را بسوزانيم و از بين ببريم، پس 
بهتر است اين نفت را نسوزانيم و به جاي آن از انرژي هسته اي استفاده 
كنيم. برعكس اين چيزي كه غربي ها مط��رح مي كنند كه ايران نفت 
دارد و انرژي هسته اي لازم ندارد، بايد بگوييم كه اتفاقاً چون نفت داريم، 
بايد س��راغ انرژي هس��ته اي برويم، چون از نفت مي توانيم در صنعت 
پتروشيمي استفاده كنيم. برخي شعار مي دهند كه الان كسي به دنبال 
نيروگاه هسته اي نيست. آلمان را مثال مي زنند كه سه نيروگاه خود را 
تعطيل كرده است. اين ادعاها غلط است. در اين زمينه فقط آلمان است 
كه شرايط خاص خود را دارد و حزب سبز با حضور در دولت اين كشور 
بيشتر دغدغه هاي محيط زيستي را دارد. غير از آلمان بقيه كشورها به 
سرعت در حال ساخت نيروگاه هسته اي هس��تند. اماراتي ها در حال 
ساخت چهار نيروگاه هس��تند، تركيه در حال ساخت هشت نيروگاه و 
عربستان به دنبال ساخت 16 نيروگاه است. چين، اردن، مصر و تعدادي 

از كشورهاي اروپايي از آن جمله هستند. 
 زيرساخت هاي هسته اي دقيقاً شامل چه بخش هايي 
از صنعت هسته اي كشور مي شوند كه در هر توافقي 

بايد اين زيرساخت ها حفظ شوند؟
زيرس��اخت هايي كه رهبري فرمودند در مرحله اول ش��امل نيروي 
انساني صنعت هسته اي كشور است. در مرحله بعد تحقيق و توسعه، 
زيرس��اخت هاي صنعتي و در نهايت تأسيسات مرتبط با سايت هاي 
هسته اي كشور كه ايجاد اين مراكز زيرساخت زمانبر هستند. در واقع 
س��ال ها بايد بگذرد تا يك نفر تبديل به دانشمند هسته اي شود. اگر 
سانتريفيوژ نداشته باشيم، سريع مي سازيم، اما دانشمند هسته اي به 
سرعت تربيت نمي شود. در حوزه س��ايت ها، زيرساخت ها يا تحقيق 
و توس��عه زمان مي برد، بنابراين اگر آسيب ببيند به اين راحتي قابل 
اصلاح نيست. سايت هايي كه ساخته شده اند داراي تأسيسات مهمي 
هستند كه اگر آسيب ببينند به راحتي و در فاصله كوتاه قابل جبران 
نيست. به عنوان مثال تأسيس��ات لوله كشي و برق سايت ها پيچيده 

است و نبايد آسيب ببيند. 
 رهبر معظم انقاب در همين بازديد اشاره كردند كه 
آژانس بين  المللي انرژي اتمي بدعهدي هايي داشته، 

اين بدعهدي ها چه مواردي بوده است؟
براي فهم اين مسئله بايد ساختار آژانس را بدانيم. درست است كه آژانس 
سازمانى حرفه اي اس��ت اما انتخابات مديركل طي يك فرايند سياسي 
انجام مي شود. به بيان ديگر اينطور نيست كه در انتخاب مديركل فقط 
ملاحظات حرفه اي و فني مدنظر باشد. در واقع انتخاب مديركل فرايند 
سياسي دارد و اين پست، يك پست سياسي است. در ديگر سازمان هاي 
بين المللي هم همين وضعيت حاكم است. گزارش هايي هم كه مدير كل 
ارائه مي كند، گزارش هاي فني همراه با ملاحظات سياس��ي است. اين 
گزارش به شوراي حكام ارائه مي ش��ود كه اين مجموعه كاملًا سياسي 
است. بخش زيادي از اعضاي شوراي حكام اصلاً اطلاعي از ملاحظات فني 
ندارد. در اين فرايند زماني كه مديركل گزارش دوپهلو مي دهد، طرف هاي 
غربي آن بخشي را كه به نفع خودشان است برجسته مي كنند تا بتوانند 
به ايران فش��ار بياورند. مثلًا مواقعي بوده است كه ما همكاري كرده ايم 
اما به گونه اي منعكس شده كه آن مس��ئله حل نشده باقي مانده است. 
در واقع لاي در چيزي قرار دادند كه بعداً دوباره آن را باز و سوءاستفاده 
كنند، بنابراين ما بايد مراقب باشيم كه به اين وعده ها اعتماد نكنيم تا بعد 
زير آن نزنند و بدعهدي كنن��د. تجربه چندين دهه خود بنده در عرصه 
ديپلماسي هم شاهدي بر اين بدعهدي هاست. اگر حواس ما جمع نباشد 

و دقت نكنيم، بدعهدي ها دوباره تكرار مي شوند.

روزي كه توليد سانتريفيوژ هم انكار مي شد!
نماي نزديك

راه اندازي نيروگاه بوشهر باعث صرفه جويي 90 ميليون بشكه نفت شد

اگر ش�ما جاي�ي 500م�گاوات نياز 
داشته باش�يد، مي توانيد به راحتي 
پنج ت�ا ني�روگاه كوچ�ك را در آن 
منطقه مستقر كنيد، يعني زودبازده 
هس�تند، زود س�اخته مي ش�وند، 
س�رمايه زيادي ه�م نمي خواهند، 
البته كشور ما خوشبختانه توانمندي 
س�اخت نيروگاه ه�اي كوچ�ك و 
متوس�ط را هم دارد. عماً وارد اين 
حوزه هم شده ايم. ان شاءالله نيروگاه 
دارخوين را تمام ايراني مي س�ازيم


